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ČESKO: Šéf odborů Josef Středula na jednání tripartity varoval vládu, že nálada ve
společnosti je špatná a lidé nevěří, že vláda Petra Fialy situaci zvládne.

„Lidé říkají a mají pravdu v tom, že je inflace drtí a je potřeba rychle přijmout konkrétní
kroky,“ uvedl Středula s tím, že se spojily tři krize, uprchlická, energetická a doznívající
covidová. Premiér Fiala vypočítal, jaké kroky již vláda při boji s těmito krizemi přijala a

ubezpečil, že přijdou další.

 

„Situace v České republice má dva základní pohledy. Ten první je, že zvládáme krizi a všechno je
v pořádku, ten druhý, který převládá mezi lidmi je, že je situace špatná a vláda to nedokáže
ukočírovat,“ prohlásil po jednání tripartity Středula.

„Toto jsme ve zjednodušení komunikovali dneska s vládou a já velmi vítám, že pan premiér a celá
vláda chce, aby byl zachován sociální smír. To považuji za strategický cíl a věřím tomu, že to tak
vláda myslí, ale musíme poukazovat na to, kde to nefunguje,“ pokračoval Středula s tím, že odbory
budou vládu opakovaně urgovat tam, kde podle nich pomoc nebude dostatečná.

Občany podle Středuly jednoznačně drtí inflace a je potřeba rychle přijmout konkrétní kroky. „Bylo
nám přislíbeno, že vláda v příštích dnech zveřejní široký strategický plán, do kterého budeme
zapojeni. To jsme přivítali, protože názory mezi lidmi jsou takové, jaké jsem řekl na úvod,“ řekl
Středula s tím, že se potkávají tři krize, uprchlická, energetická a doznívající covidová.

 

 

„My se skutečně obáváme toho, co bude, a proto chceme co nejdříve zahájit jednání o platech, o
mimořádném navýšení minimální mzdy a navýšení platů nejlépe ještě do konce pololetí. Důvod je
jasný, inflace je obrovská a třeba automatická valorizace u důchodů už proběhne ze zákona možná
potřetí a my nemůžeme lidi nechat na holičkách. A tak stejně se musíme zachovat směrem
k podnikatelům,“ burcoval Středula.

Ten po vládě prý také požaduje, aby byla dočasně zastavena možnost zprostředkování zaměstnání
skrze pracovní agentury. „Agentury totiž používají mafiánské praktiky, kdy nabízením ukrajinským
uprchlíkům práci na 6 dní v týdnu, na 14 hodin denně za 120 korun na hodinu se slibem tříletého
víza. Tohle přece ve slušné společnosti nemůže nikdo nabízet. A my proto žádáme, aby se toto
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odstranilo, protože není možné, aby ve stavu nouze někdo takto zneužíval situaci,“ prohlásil
rozladěný Středula.

„Žádáme také, aby se zvýšily sociální dávky, podpory pro všechny skupiny obyvatel. Požádal jsem
také pana premiéra, aby působil na své kolegy, aby rady typu nekuřte, netopte, nejezděte byly
zapomenuty a vůbec se nepoužívaly, protože to je startovací mechanismus pro sociální neklid,“
přidal radu odborový předák.

„Je potřeba velký kus práce a my jsme za odbory připraveni pomáhat a spolupracovat, ale také
pojmenovávat problémy tak, jak jsou, protože pokud to dělat nebudeme, bude vytvořena alternativní
pravda a tu nebudeme schopni ukočírovat. Atmosféra ve společnosti je křehká a jestli chceme tu
situaci zvládnout, je potřeba jednat,“ zopakoval Středula s tím, že další jednání tripartity bude
v červnu, ale bylo přislíbeno, že mimořádná tripartita může proběhnout i dříve.

Mnohem optimističtější ohledně zvládání situace byl premiér Petr Fiala, který kladně hodnotil celé
jednání tripartity. „Bavili jsme se o řadě věcí, tím hlavním tématem byly dopady ruské agrese na
Ukrajině na české občany. Já jsem rád, že se shodujeme se zaměstnavateli i odbory, že je nutné
připravovat taková opatření, abychom nenechali nikoho na holičkách. A to ani české občany, na
které dopadá zvyšování cen, ale samozřejmě také ukrajinské uprchlíky, kteří u nás hledají bezpečí
před válkou,“ uvedl na úvod.

„Probírali jsme i aspekty té uprchlické vlny, dobrou zprávou je, že ze zhruba 300 tisíc lidí, kteří
přišli, je jenom necelá tisícovka v ubytováních humanitárního typu. To, že jsou čísla takto pozitivní,
se povedlo díky skvělé práci nejen státu, ale i nevládních organizací, krajů, obcí i všech občanů a za
to děkuji,“ poděkoval všem za pomoc a dodal, že si je vědom, kolik práce vládu ještě čeká.

„Pokud jde o pomoc občanům České republiky, připomněl jsem některé kroky, které naše vláda
učinila, ať už je to zvýšení existenčního a životního minima, které se propíše do řady podpor, snížení
spotřební daně u nafty a benzínu, zrušení silniční daně nebo přimíchávání biopaliv,“ vyjmenovával
Fiala kroky, které již vláda připravila pro zvládnutí krize.

Další kroky podle Fialy vláda samozřejmě chystá a ty kroky prý budou adresné a budou cíleně
pomáhat, protože neuvážené kroky by inflaci ještě zvýšily a situaci lidem ještě ztížily. „Naším cílem
musí být sociální smír a podle toho postupujeme a podle toho naše kroky děláme. Chtěl byl
poděkovat zástupcům tripartity za podporu některých kroků vlády a za další podněty, všichni jsme se
shodli, že cílem je zachování sociálního smíru,“ dodal premiér.

Slovo si vzal také ministr práce a sociálních věcí Marian Jurečka (KDU-ČSL), který taktéž pochválil
celou zemi, jak dobře krizi zvládá. „Česká republika to zvládá ve srovnání s jinými zeměmi velmi
dobře, ale hovořili jsme samozřejmě i o další pomoci, například firmám, které mají provozní
problémy, kvůli nemožnosti exportovat do Ruska nebo na Ukrajinu. Stejně se mnohé firmy potýkají
s výpadkem, a proto jsme připravili možnost kurzarbeitu a nyní čekáme na vyjádření Ministerstva
financí a i ve spolupráci s Ministerstvem průmyslu a obchodu chceme sestavit indikátory, aby ta
pomoc byla co nejúčinnější,“ nastínil Jurečka.

„V těchto dnech běží také další, klíčové strategické kroky, kdy mapujeme volná místa v rámci
pracovního trhu nebo školních a předškolních zařízení, také v rámci ubytování nebo ve zdravotním
systému. Tato místa pak budeme nabízet ukrajinským uprchlíkům tak, abychom zejména ulevili
přetížené Praze a středním Čechám. Tyto věci běží, stejně jako monitorování lidí, kteří přišli,
abychom věděli, jaké mají profesní znalosti. Běží také jazykové vzdělávání, my podporujeme
certifikované jazykové instituce, ale chceme také udělat širokou on-line platformu, aby se lidé mohli
jazykově vzdělávat z domova,“ uvedl Jurečka, že zapojení uprchlíků na pracovní trh pomůže nejen



jim, ale i české ekonomice.

„Je také důležité zmínit, že jednáme s Evropskou komisí, aby nějaká část nákladů byla
profinancována, ta jednání máme na úrovni ministrů a shodujeme se, že komise musí přijít s nějakým
nástrojem, který jednotlivým státům pomůže,“ uzavřel Jurečka.
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